
موضوعی که اگرچه نمایندگان مجلس در 
خصوص گرانی بنزین از عدم اجرای آن در سال 
آینده با توجه به مشکلات اقتصادی و معیشتی 
جامعه و نقش تعیین کننده بنزین در سایر 
کالاهای اساسی خبر می دهند اما به اعتقاد 
کارشناسان در شرایط تحریمی و مشکلاتی 
که در نتیجه کاهش تعاملات بانکی درآمدهای 
دولت را با کاهش چشمگیر مواجه کرده قطعا 
حذف یا اصلاح این میزان یارانه که بر سر روند 
توزیع عادلانه آن سال ها تردید وجود دارد 
سیاستی اجتناب ناپذیر است و تنها برای 
کاهش اثرات جانبی باید دولت بهترین روش 
را برای اجرا در نظر بگیرد، بنابراین برخلاف 
آنچه نمایندگان مجلس اعلام می کنند تحقق 
زمزمه های گرانی بنزین زودتر از حد انتظار 

محقق خواهد شد.
 یارانه هدفدار با کارت های انرژی

نــرسی قربان کارشناس حــوزه انــرژی 
در خصوص احتمال گرانی بنزین در راستای 
اصلاح ساختار یـــارانه ها به »آرمان ملی« 
می گوید: در اکثر کشــورهای توسعه یافته 
دولت ها از سیگار، بنزین و مشروبات الکلی 
بیشترین درآمد مالیاتی را کسب می کنند . 
اما در ایران به جز مشروبات الکلی دولت ها 
به بنزین و سیگار یارانه نیز پرداخت می کنند. 
وی در ادامه با تاکید بر اینکه حذف یارانه از 
حامل های انرژی رویکردی اجتناب ناپذیر 
است گفت: در خصوص بنزین متاسفانه یارانه 
به گروه هایی بیشتر تعلق می گیرد که با در 
اختیار داشتن چند خودرو کمترین نیاز را 
به این یارانه دارند. بنابراین سیاست دولت 
باید از طریق پرداخت یارانه هدفدار برای 
ایجاد منابع علاوه بر حذف یارانه نسبت به 
اخذ مالیات نیز اقدام کند. قربان در پاسخ به 
راهکار دولت برای به حداقل رساندن تبعات 
ناشی از گرانی بنزین گفت: حدود یک دهه 
است که در خصوص لزوم حذف یارانه بنزین و 
راهکارهای آن کارشناسان به دولت ها پیشنهاد 
صدور کارت های انرژی را داده اند . در واقع 
دولت می تواند با اختصاص کارت های انرژی 
به اشخاص نسبت به پرداخت یارانه اقدام 
کند. وی در ادامه افزود: پس از حذف یارانه ها 
اشخاصی که از کارت های انرژی برخوردارند 
می توانند در خصوص چگونگی مصرف یارانه 
انرژی خود تصمیم گیری کنند بنابراین فشار 

به اقشار ضعیف جامعه ازاین طریق به حداقل 
می رسد. این کارشناس حوزه انرژی در پاسخ 
به اینکه تجربه چندین سال پرداخت یارانه 
نشان داده معمولا میزان یارانه ها هزینه های 
ناشی از گرانی را به طور کامل پوشش نمی دهد 
گفت: در اینکه هیچ راهکاری کامل ایده آل 
نیست و بخشی از جامعه نیز ناراضی خواهند 
شد تردیدی وجود ندارد اما قطعا دولت باید 
زمانی به اصلاح ساختار یارانه اقدام کند که به 
لحاظ درآمدی در تنگنا نباشد . بنابراین به نظر 
می رسد دولت قبل از هر گونه تصمیمی باید 
به حذف تحریم ها بپردازد تا با افزایش میزان 
درآمدهای ناشی از فروش نفت و کالاهای غیر 

نفتی هزینه کمتری به مردم تحمیل شود.
 حذف سهمیه بنزین گام اول اصلاح 

البته درحالی برخی از کارشناسان پرداخت 
یارانه هدفدار از طریق کارت های انرژی و یارانه 
بهترین راهکار دولت برای اصلاح ساختار یارانه 
می دانند که برخی از تحلیلگران معتقدند 
اساسا هرگونه یارانه ای می تواند به فساد 
بینجامد . حسن مرادی کارشناس انرژی و 
نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با »آرمان ملی« درخصوص گرانی 
بنزین با عنوان اینکه  حذف یارانه بنزین 
ضرورتی انکار ناپذیر است، می گوید: در مجلس 
ششم طرح اصلاح تدریجی نرخ حامل های 
انرژی به صورت سالانه 20 درصد مطرح شد 
اما در مجلس هفتم مورد تایید واقع نشد . این 
در حالی است که بر خلاف رویکرد دولت ها 
نمی توان انتظار داشت تمامی کالاهای اساسی 
با افزایش قیمت مواجه شوند و نرخ حامل های 
انرژی و بنزین ثابت بماند. وی در ادامه افزود: به 
نظر می رسد در شرایط کنونی بهترین راهکار 
دولت در مرحله نخست حذف سهمیه بنزین 
است، چرا که از این طریق علاوه بر منابع زیادی 
که به دولت می رسد از فشار ناشی بر اقشار 
ضعیف جامعه جلوگیری می کند و همچنین 
دولت فرصت لازم خواهد داشت تا به تدریج 
نسبت به سیاست های اصلاحی خود در زمینه 
یارانه ها بپردازد. از سوی دیگر این تصمیم از 
قاچاق سوخت ارزان نیز جلوگیری می کند. 
این کارشناس انرژی گفت: تا زمانی که دولت 
نپذیرد قیمت بنزین و حامل های انرژی نیز باید 
مطابق با سایر کالاهای اساسی متحمل افزایش 
قیمت شود چون از منابع دولت پرداخت 

می شود، نمی توان انتظار داشت تا با اصلاح 
قیمت بنزین شاهد گرانی سایر کالاها نخواهیم 
بود. وی در پاسخ به اینکه وابستگی اقتصاد 
کشور به نرخ سوخت قطعا زمینه گرانی اکثر 
کالاها را فراهم خواهد آورد گفت: دولت باید 
در این راستا از ابزارهای نظارتی برای کنترل 
قیمت ها بهره گیری کند. این نماینده اسبق 
مجلس درخصوص پرداخت یارانه هدفدار از 
طریق کارت های انرژی گفت: این طرح در 
واقع به روز شده سیستم کوپن است که نه 
تنها تاثیری بر معیشت خانوارها نخواهد داشت 
بلکه هزینه مازادی را نیز به دولت تحمیل 
می کند. بنابراین حذف سهمیه بنزین در 
شرایط کنونی می تواند بهترین تصمیم برای 

سیاست یارانه ای دولت باشد.
 تصمیمی بنزینی اتخاذ نشده 

مصطفی نخعی سخنگوی کمیسیون انرژی 
مجلس ، درباره احتمال تغییر در میزان و شیوه 
پرداخت یارانه حامل های انرژی می گوید: 
درخصوص تغییر رقم و نحوه اعطای یارانه 
هنوز نه طرحی در مجلس در حال بررسی 
و نه لایحه ای از سوی دولت آمده است، اما 
آنچه مسلم است نباید به سوخت نگاه یارانه ای 
داشت چه برسد به اینکه این یارانه عادلانه 
یا خیر؟سخنگوی کمیسیون  توزیع شود 
انرژی مجلس نگاه سوبسیدی به سوخت را 
غیرمنطقی و غیراقتصادی دانست و تاکید 
کرد: اکنون زمان برای هرگونه تغییری در 
این حوزه مناسب نیست، ضمن اینکه باید 
پیوست اجتماعی و فرهنگی آماده و مشخص 
باشد، یک توافقی شکل بگیرد و مردم تغییرات 
را بپذیرند، بعد اقدام به این کار کنیم. وی 
درباره نرخ مناسب برای سوخت گفت: نرخ 
فوب خلیج فارس مشخص است و ماه به ماه 
نیز تغییر می کند، اما نرخ اهمیتی ندارد، 
مهم این است که سازوکار لازم برای تغییر 
اعطای یارانه به سوخت مهیا شود، ابتدا باید 
نسبت به اغناسازی مردم اقدام شود و اثر آن 
به طور کامل در اقتصاد رصد و تبعات کار 
سنجیده شود، ضمن اینکه امتیازات آن هم 
برای مردم تشریح شود. این نماینده مجلس 
تاکید کرد: اینکه در صورت آزادسازی قیمت 
چه اتفاقی برای مردم می افتد، آیا بهداشت 
و درمان و آموزش رایگان می شود؟ یعنی 
برخی امکانات و خدمات معیشتی و رفاهی 

پس از آزاد سازی نرخ بنزین برای مردم در 
نظر گرفته خواهد شد هنوز مشخص نیست 
در هر حال واقعی سازی نرخ سوخت کار 
پیچیده ای است و نمی توان یک بعدی به 
موضوع نگاه کرد باید پکیجی از همه انتظارت 
مردم و مزایای طرح آماده شود و مردم قانع 
شوند. همچنین رحیم زارع عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس  نیز درخصوص لایحه 
بودجه سال آینده در جلساتی که در خصوص 
بودجه امسال در کمیسیون برنامه و بودجه 
برگزار شده پیشنهاداتی به دولت درباره نرخ 
ارز و یارانه های پنهان و آشکار و اصلاح ساختار 
بودجه داده شده است اما این که در نهایت چه 
تصمیمی گرفته خواهد شد بر عهده دولت 
است که تا ۱۵ آذرماه موعد ارائه لایحه بودجه 
سال آینده به مجلس مشخص می شود. وی 
درباره نرخ بنزین در لایحه بودجه سال آینده 
تصریح کرد: در مورد افزایش قیمت بنزین 
در سال آینده صحبتی نشده است بنزین و 
حامل های انرژی وزن بالایی در سبد مصرفی 
خانوار دارند چون اساسا اقتصاد کشور با دلار و 
بنزین ارتباط مستقیم داشته و افزایش قیمت 
بنزین اثر تورمی بالایی خواهد داشت. این 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در مورد 
تعیین تکلیف یارانه های پنهان و آشکار گفت: 
این موضوع به مولفه ها و عوامل زیادی مربوط 
است که باید زیرساخت های آن فراهم شود 
همچنین موضوع یارانه نقدی هم مطرح بوده 
که باید از راه هایی چون نظرخواهی از مردم 
وضعیت آن را مشخص کرد. وی اضافه کرد: 
اساسا بنایی برای گران شدن حامل های انرژی 
یعنی بنزین و گازوئیل در سال آینده وجود 
ندارد و احتمال زیاد افزایش قیمت در سال 
۱۴0۱ منتفی است مگر این که یارانه های 
پنهان یعنی مبلغی بالغ بر ۱000 هزار میلیارد 
تومان تعیین تکلیف شود، موضوعی که تعیین 
تکلیف آن هم منوط به بهبود وضعیت معیشت 
مردم و سپس نظرخواهی و اقناع سازی مردم 
است، مولفه ها و فاکتورهای زیادی وجود 
دارد که بخواهیم آن را اجرا کنیم. زارع یادآور 
شد: درسال گذشته  در بودجه ارز تک نرخی  
و یارانه حدود 200 هزار تومانی به دولت 
پیشنهاد شد که مورد قبول دولت واقع نشد 
حال آنکه دولت جدید چه برنامه ای دارد را باید 

در بودجه سال آینده مشاهده کرد.
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»آرمان ملی«: لایحه بودجه سال  آینده در حالی تا 15 آذرماه باید از سوی دولت به مجلس 
ارائه شود که کمیسیون برنامه و بودجه مجلس نیز با ارائه پیشنهاداتی در زمینه اصلاح 
ساختار بودجه و حذف یارانه های پیدا و پنهان به نوعی حمایت خود را از سخت ترین تصمیم 
دولت درخصوص اصلاح ساختار یارانه ای که در راس آنها بنزین و حامل های انرژی قرار 
دارند اعلام کرده است. در این رابطه بررسی ها نشان می دهد ایران در سال 2020 حدود 
12.5 میلیارد دلار یارانه به برق و 12.2میلیارد دلار به گاز و حدود 90 میلیارد دلار به سوخت 

مصرفی تخصیص داده که رقمی بالغ بر هزار هزار میلیارد تومان را شامل می شود .

 گل آفساید مجلس 
در مالیات خانه های خالی!

آرمان ملی: با وجود آنکه حدود ۹ ماه از تصویب قانون 
مالیات بر خانه های خالی می گذرد این موضوع در فرآیند اجرا 
معطل مانده که یک نماینده مجلس آن را مصداق استنکاف از 
قانون دانسته و خواستار برخورد دیوان محاسبات با متخلفین 
شده است. قانون مالیات بر خانه های خالی با وجود تصویب 
در ۵ آذر ۱۳۹۹ توسط مجلس و تایید شورای نگهبان در 
تاریخ 2۶ آذر همان سال هنوز در گردونه شکل گیری ساختار 
اجرایی می چرخد. براساس این قانون قرار بود اگر واحد 
مسکونی در شهرهای بالای ۱00 هزار نفر بیش از ۱20 روز 
ساکن نداشته باشد مشمول مالیات بر مبنای درآمد اجاره 
شود. بدین صورت که به ازای هر ماه بیش از زمان مذکور، 
بدون لحاظ معافیت های مندرج در این قانون، ماهانه مشمول 
مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به شرح ضرایب سال 
اول معادل ۶ برابر مالیات متعلقه، سال دوم معادل ۱2 برابر 
مالیات متعلقه و سال سوم به بعد معادل ۱۸ برابر مالیات 
متعلقه می شود. پیش از تایید این قانون توسط شورای 
نگهبان وزارت راه و شهرسازی سامانه املاک و اسکان را که 
یکی از کارکردهای آن اجرای مالیات بر خانه های خالی بود 
در مردادماه ۱۳۹۹ وارد فرآیند اجرا کرد. پس از آن وزارت 
راه و شهرسازی اعلام کرد که از طریق تقاطع اطلاعاتی ۱.۳ 
میلیون واحد مسکونی خالی توسط این سامانه شناسایی و به 
سازمان امور مالیاتی برای اخذ مالیات معرفی کرده است. با 
این حال هنوز مالیات خانه های خالی در پیچ و خم اجرا معطل 
مانده است. بنا به گفته محمود محمودزاده ،معاون وزیر راه 
و شهرسازی سازمان امور مالیاتی اعلام کرده اطلاعاتی که 
از طریق کارتابل سامانه املاک و اسکان ارسال شده یک بار 
هم از طریق سامانه ای که وزارت اطلاعات بین دستگاه ها به 
صورت رسمی برقرار می کند ارسال شود. از سوی دیگر سامانه 
املاک و اسکان که هرازگاهی از دسترس خارج می شود از پنج 
روز قبل با امکانات جدیدی که بنا به گفته معاون وزیر راه و 
شهرسازی، ثبت نام را آسان کرده مجددا راه اندازی شده است. 
تا آخر مهرماه به سرپرست خانواده ها اعم از مالک و مستاجر 
مهلت داده شده تا اطلاعات سکونتی خود را در این سامانه 
ثبت کنند. به دلیل توقف دو ماهه فعالیت این سامانه پیشنهاد 
تمدید این زمان تا پایان فصل پاییز به ستاد کرونا داده شده 
که وزارت راه و شهرسازی در انتظار تصمیم ستاد است. این در 
حالی است که مجلس برای درآمدهای حاصل از قانون مالیات 
بر خانه های خالی در بودجه، هزینه تعریف کرده لذا در صورت 
عدم اجرای  قانون مذکور نظام بودجه ریزی کشور به هم 
می ریزد. امروز و فردا کردن برای اعمال مالیات واحدهای بدون 
سکنه، انتقاد نمایندگان مجلس را در پی داشته است؛ تا جایی 
که رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه بی توجهی 
به اجرای قوانین مصداق استنکاف از قانون بوده، از لزوم 
ورود دیوان محاسبات به این موضوع سخن گفته و خواستار 
برخورد قاطعانه دیوان با متخلفین شده است. رضایی کوچی 
گفته است: بارها و بارها اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی 
را از وزرات راه و شهرسازی پیگیر شدیم اما هیچ مانعی در این 
وزارتخانه وجود ندارد بلکه مشکلات موجود در سازمان امور 
مالیاتی است. از این رو باید جلسه مشترکی با وزارت اقتصاد 
دارایی و وزارت راه وشهرسازی برگزار و  مشکلات را بررسی 
کنیم. متاسفانه تاکنون حتی یک ریال هم از محل مالیات بر 

خانه های خالی به خزانه واریز نشده است.

پیمان شانگهای و منافع تجاری ایران 
آرمان ملی: یک کارشناس اقتصــاد بیــن الملل 
گفت: نباید مدعی این شویم حالا که ایران عضو پیمان 
شانگهای شده، بنگاه های چینی برای همکاری با ایــران 
تحریم ها را دور بزنند. باید توجه داشته باشیم که اساسا 
بنگاه های چینی این اقدام را انجام نمی دهند و چین 
نسبت به ایران منافع بیشتری با غرب دارد بنابراین 
این ذهنیت و مطالبه در بلندمدت برای ما مشکل ساز 
می شود. کمیل طیبی درباره پیوستن ایران به پیمان 
شانگهای و سوالاتی مبنی بر اینکه پیوستن ایران به این 
اتحادیه می تواند مشکل تحریم های اقتصادی را برطرف 
سازد یا اینکه بهره مندی از فرصت های پیمان شانگهای 
نیاز به لغو تحریم ها دارد، اظهار داشت: عضویت در این 
اتحادیه و پیمان ها باب همکاری را می طلبد و هر عضو 
متعهد می شود که مفاد و بندهای توافق و اهداف اتحادیه 
را پیگیری کند و اگر اهداف مبتنی بر توسعه روابط 
اقتصادی است، اعضا باید جنبه های سرمایه گذاری را 
در نظر بگیرند و در این جهت مانع زدایی کنند، حتی 
اگر موانع قانونی در داخل کشور وجود دارد باید برطرف 
شود و حتی تسهیلات قانونی برای تحقق اهداف پیمان 
و اتحادیه ها ارائه شود. او ادامه داد: بنابراین کار کردن 
در یک چارچوب بزرگ اتحادیه ای مانند شانگهای که 
2۵ درصد سهم اقتصاد جهانی در آن متمرکز شده و دو 
عضو بزرگ چین و روسیه شامل آن می شود مقتضیات 
خود را می طلبد. این کارشناس اقتصاد بین الملل تاکید 
کرد: وقتی از چین صحبت می کنیم یعنی صنایع چینی 
و شرکت های بزرگ و قدر اقتصادی و بانک های بزرگ 
چینی که همه آنها مقید به این هستند که مشمول 
جرایم دور زدن تحریم ها علیه ایران نشوند. طیبی افزود: 
حال که ایران عضو این پیمان و اتحادیه شده و با عضویت 
در این پیمان نگرش اقتصادی دارد باید به سمت 
برداشته شدن تحریم ها و پیوستن به FATF حرکت 
کند. او با بیان اینکه این وضعیت را یک شرایط بینابین 
می بینم یادآور شد: از یک طرف زمینه ای فراهم شده 
تا ایران عضو این پیمان و اتحادیه شود و از سوی دیگر 
عضویت ایران در این پیمان، زمینه ای را ایجاد می کند 
که بتوانیم به سمت لغو تحریم ها و برداشته شدن موانع 
داخلی گام برداریم تا برای ساختارسازی در کشور هم 
اقداماتی انجام شود. این کارشناس اقتصاد بین الملل با 
اشاره به این اظهاراتی که عضویت ایران در اتحادیه و 
پیمان شانگهای می تواند عاملی برای دور زدن تحریم ها 
باشد و می تواند به اقتصاد ایران در شرایط تحریم 
کمک کند، گفت: این اظهارات را یک نگرش سیاسی با 
دیدگاه خاص می دانم که حتی نگرش اقتصاد سیاسی 
هم نیست. آن چیزی که در دنیای واقعی و در مرحله 
عملی پیاده سازی می شود این است که تمام کشورها 
تابع اصول، مقررات و قوانین اقتصادی هستند یعنی 
به دنبال ایجاد زمینه برد- برد و تامین منافع اقتصادی 
طرفین هستند. ما باید زمینه توسعه صادرات و شناسایی 
بازارهای هدف صادراتی را دنبال کنیم و این موضوعات 
در تمام پیمان ها و اتحادیه ها برای اعضا حائز اهمیت 
هستند. طیبی با اشاره به ساختار اقتصادی و سیاسی 
کشور ترکیه بیان داشت: ترکیه چالش های سیاسی 
بسیاری دارد اما از سوی دیگر شاهد اقتدار اقتصادی 
این کشور هستیم و می بینیم که فارغ از هر دیدگاه 
سیاسی، اصول اقتصادی را می داند و رعایت می کند. 
بنابراین اقتدار سیاسی ترکیه مدیون اقتدار اقتصادی 
این کشور است. او با بیان اینکه اگر هدفمان از عضویت 
در این پیمان ها تقویت اقتصاد و خروج از شرایط فعلی 
اقتصاد ایران است نباید این انتظار را داشته باشیم که 
کشورها اصول اقتصادی خود را در همکاری با ایران 
نادیده بگیرند،  خاطرنشان کرد: نباید مدعی این شویم 
حالا که ایران عضو پیمان شانگهای شده، بنگاه های 
چینی برای همکاری با ایران تحریم ها را دور بزنند. باید 
توجه داشته باشیم که اساسا بنگاه های چینی این اقدام 
را انجام نمی دهند و چین نسبت به ایران منافع بیشتری 
با غرب دارد بنابراین این ذهنیت و مطالبه در بلندمدت 
برای ما مشکل ساز می شود. این کارشناس اقتصاد 
بین الملل همچنین درباره موضوعاتی مبنی بر اینکه 
اساسا عضویت ایران در پیمان ها و اتحادیه های جهانی 
فرصتی ایجاد نکرده و پیش از این هم ایران نتوانست 
از فرصت های اقتصادی کشورهای عضو اکو و یا سایر 
اتحادیه ها بهره ببرد، اظهار داشت: موضوع بسیار مهم 
این است که معمولا ایران فرصت های اقتصادی را قربانی 
اختلافات سیاسی می کند. در کشورهای عضو اکو هم 
پتانسیل های بسیار خوبی برای فعالیت های اقتصادی 
وجود داشت اما چگونگی همکاری بین کشورها بسیار 
مهم است. طیبی ادامه داد: ما فرصت های اقتصادی را 
در اکو فدای تنش ها و اختلافات سیاسی کردیم و همین 
عدم قرابت سیاسی در اکو باعث شد همکاری ها شکل 
نگیرد در صورتی که اکو یک بازار اقتصادی ۵00 میلیون 
نفری برای ایران محسوب می شد. او افزود: ایران 
می توانست با کشورهای بزرگ عضو اکو از جمله ترکیه، 
پاکستان و سایر کشورهای عضو، فعالیت های اقتصادی 
و بازارسازی انجام دهد و از این طریق از فرصت ها بهره 
ببرد. این کارشناس اقتصاد بین الملل گفت: معتقدم 
عضویت در پیمان شانگهای الگوی جدیدی است که 
وابسته به سوابق شکست خورده ایران نیست و باید 
عضویت در پیمان شانگهای را جدا از عملکرد و سابقه 
ایران بررسی کرد و آن را یک فرصت جدید دانست 
که می تواند متفاوت از سوابق ایران باشد. طیبی با 
اشاره به فرصت اقتصاد ترانزیتی پیمان شانگهای برای 
ایران و فعال شدن کریدور جنوب- شمال کشورمان و 
اتصال بنادر جنوبی به بنادر شمالی ایران و دسترسی 
به کشورهای روسیه تا چین بیان داشت: در پیمان 
شانگهای الگوهای زیاد تجاری می توان تعریف کرد از 
جمله الگوی تجاری حمل و نقل، انرژی، تجارت مجازی 
و... که تمام این الگوها در چارچوب همکاری های بین 
اعضای این پیمان قابل اجراست و یکی از این الگوهای 
بسیار مهم فعال سازی مسیر ترانزیتی است. او ادامه داد: 
الگوی تجاری حمل و نقل یا ترابری بین کشورهای عضو 
پیمان شانگهای امکانپذیر است اما نیاز به زیرساخت ها 
دارد و باید بتوانیم زیرساخت های ترانزیتی در کشور 
را فعال کنیم که ایجاد این زیرساخت ها هم نیاز به 
سرمایه گذاری دارد و برای سرمایه گذاری در این حوزه 
بازهم باید به احیای برجام و پیوستن به FATF برگردیم.

گــزارش

آرمان ملی: اقتصاد ایران در عمیق ترین بحران های اقتصادی 
ممکن ۴۳ سال اخیر خود قرار دارد؛ بحران هایی که ریشه در 
گذشته و تصمیم گیری های حال مسئولان دارد. از آینده 
نمی گویم چون هیچ اقدامی در این کشور براساس برنامه ریزی 
پیش نمی رود که اگر می رفت ایران در ۴ سال باقی مانده از برنامه 
چشم انداز 20 ساله باید یکی از قدرت های اقتصادی منطقه و 
جهان می بود اما به لطف دشمن تراشی مسئولان و عدم استقبال 
از مذاکرات ایران در محاصره تحریم اقتصادی قرار گرفته است. 
از کسری بودجه گرفته تا تورم و کاهش ارزش پول ملی و از دست 
رفتن بازارهای صادراتی و کاهش درآمد گرفته همگی نشان از 
این دارد که اقتصاد ایران مسیر زوال را به سرعت طی کرده 
و می کند و با توجه به بالاتر بودن دست تندروها در مدیریت 
اقتصاد رانتی، بعید هم است که به این زودی ها در اقتصاد کشور 
گشایشی ایجاد شود. از طرفی تحریم ها و بی ارزش شدن پول 

ایران و افزایش نرخ دلار باعث شده تا مواد اولیه که مثلا قرار 
بود از داخل تامین شود ولی بیش از ۹0 درصد آن به دلیل سود 
سرشار آقازاده های رانتی؛  واردات می شود گران شده و تولید 
را هم گران کرده است. با گران تر شدن تولید؛ کاهش میزان 
تولید و کاهش فروش هم هست که این موضوع به کمتر شدن 
فعالیت بنگاه های اقتصادی منجر شده است با این حال مراکز 
رسمی آماردهی علاقه دارند به جای نشان دادن تصویر درستی 
از وضعیت اقتصادی کشور؛ با آمارسازی از بهبودی وضعیت به 
صورت واهی سخن بگویند درحالی که اقتصاد نمی تواند با اعداد 
و ارقام ساختگی پیش برود. براساس اعلام بانک مرکزی تولید 
ناخالص داخلی کشور در بهار ۱۴00 )به قیمت های پایه سال 
۱۳۹۵(، با نفت به رقمی حدود سه میلیون و ۴۷۷ هزار میلیارد 
ریال و بدون نفت به حدود سه میلیون و ۱۴۸ هزار میلیارد ریال 
رسید که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل به ترتیب ۶.2 و 

۴.۷  درصد رشد داشته است. در این دوره به استثنای ارزش 
افزوده گروه کشاورزی که متاثر از خشکسالی و کاهش تولید 
محصولات زراعی با کاهش عملکرد 0.۹ درصدی مواجه شد، 
ارزش افزوده سایر گروه های اقتصادی شامل »نفت«، »صنایع و 
معادن« و »خدمات« به ترتیب معادل 2۳.۳، 2.۱ و ۷.0 درصد 
افزایش یافته است. طبق اعلام بانک مرکزی رشد هفت درصدی 
ارزش افزوده گروه خدمات در سه ماهه اول امسال و در شرایطی 
که ارزش افزوده این گروه در سه ماهه اول سال گذشته متاثر 
از پیامدهای شیوع بیماری کرونا با کاهش 2.۵ درصدی مواجه 
شده بود، حاکی از بازیابی این بخش از اقتصاد از تبعات منفی 
شیوع ویروس کرونا است. بررسی سهم فعالیت های مختلف 
اقتصادی در بخش خدمات نشان می دهد که افزایش نرخ رشد 
ارزش افزوده این بخش عمدتاً در نتیجه افزایش ارزش افزوده 
فعالیت های »حمل و نقل و انبارداری«، »بهداشت و مددکاری 
اجتماعی«، »عمده فروشی، خرده فروشی و تعمیر وسایل نقلیه 
موتوری«، »اطلاعات و ارتباطات« و »حرفه ای، علمی و فنی« 
بوده است. همچنین هزینه های مصرفی بخش خصوصی که در 
سال ۱۳۹۹ به میزان 0.۵ درصد کاهش داشت، از فصل چهارم 
سال گذشته روند رو به بهبود ملموسی به خود گرفته و در فصل 
ابتدایی سال جاری نیز رشد 2.2 درصدی را تجربه کرد. رشد 
تشکیل سرمایه ثابت ناخالص کل نیز در بهار امسال نسبت به 
فصل مشابه سال گذشته معادل منفی ۳.۵ درصد تحقق یافت 
که در این ارتباط تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در ماشین آلات 
رشد قابل توجه ۱۵.۸ درصدی را تجربه کرد؛ در حالی که تشکیل 
سرمایه ثابت در بخش ساختمان کاهش معناداری معادل منفی 
۱0.۳ درصد  را به ثبت رساند. همچنین صادرات و واردات کالاها 
و خدمات )به قیمت های ثابت(، پس از کاهش به ترتیب ۱0.۴ 
و 2۸.۷ درصدی در سال ۱۳۹۹، در سه ماهه اول سال ۱۴00 
به ترتیب با رشد ۳۵.۶ و ۳0.۵ درصدی همراه بودند. با این حال 
بسیاری از کارشناسان اقتصادی بر این باورند که رشد اقتصادی 
مقطعی اقتصاد ایران ممکن است که اتفاق بیفتد اما در شرایطی 
که نرخ تورم بدون توقف پیش می رود و تولید در فشار بالایی 
هم از نظر تامین مواد اولیه و هم از نظر میزان تولید و هم از نظر 
فروش قرار دارد از طرفی بازارهای صادراتی هم با مشکل مواجه 
هستند و آمارهای تولید ناخاصل ملی هم کم شدن تولید را تایید 

می کند؛  ارائه آمارهای دروغین کمکی به اقتصاد نخواهد کرد.

بانک مرکزی از رشد اقتصادی در بهار خبر داد: 

آمارها اعتماد زا نشوند...

نیم نگاه

از سرگیری مقابله  با  پوشاک  قاچاق 
آرمان ملی: نایب رئیس اتحادیه صنف نساجی ایران گفت: 
از آنجا که مراجع قضایی به وسیله استعلام از سامانه شناسه 
کالا، امکان شناسایی کالای قاچاق از کالای تولیدی را پیدا 
خواهند کرد، تمامی تولیدکنندگان باید هرچه سریع تر نسبت 
به شناسه دار نمودن اجناس خود اقدام کنند. بهرام شهریاری با 
اشاره به موانع تولید پوشاک در سال جاری، گفت: مساله گرانی 
مواد اولیه، موضوعی است که در قیمت نهایی محصول اثرگذار 
است. همچنین با توجه به شرایط اقتصادی کشور، پوشاک 
در اولویت خانواده های متوسط و رو به پایین قرار ندارد و این 
گرانی روز به روز اوضاع بازار پوشاک را پیچیده تر می کند. او با 
بیان اینکه پاندمی کرونا صدمات بسیاری به زنجیره صنعت 
نساجی و پوشاک وارد کرده است، گفت: شیوع این ویروس 
کماکان در حال آسیب زدن به فعالان صنعت پوشاک است و 
مسئولان نیز هیچ اقدامی در راستای رونق تولید در کشور انجام 
نمی دهند. شهریاری ادامه  داد: با پرداخت تسهیلات برای واردات 
ماشین آلات تولید پوشاک می توان تعداد واحدهای تولیدی در 
کشور را افزایش داد و از تولیدکنندگان حمایت کرد. او با انتقاد 
از سیاست پرداخت یارانه تولید به منظور حمایت از واحدهای 
تولیدی، اظهار داشت: مسئولان با افزایش نرخ برق کارگاه های 
تولید پوشاک، به تولیدکنندگان وعده پرداخت یارانه تولید را 
دادند اما این وعده ها عملی نشد و علاوه بر افزایش نرخ برق، 
یارانه ای هم پرداخت نشد. نایب رئیس اتحادیه صنف تولید و 
صادرات نساجی و پوشاک ایران با اشاره به کاهش آمار قاچاق 
پوشاک در کشور، گفت: با توجه به پیگیری ها، برخورد واحدهای 
نظارتی در سطح عرضه و کاهش سفر به دلیل شیوع بیماری 
کرونا، آمار قاچاق کاهش پیدا کرده است؛ اما با توجه به گرانی 
مواد اولیه، نگرانی و وحشت فعالان بازار پوشاک از افزایش قاچاق 
در کشور وجود دارد. او افزود: در حال حاضر با توجه به صرفه 
اقتصادی قاچاق پوشاک، این بازار نامشروع در حال رونق گرفتن 
است و این موضوع می تواند زنگ خطری برای مسئولان و فعالان 
حوزه پوشاک باشد. شهریاری در خصوص طرح ها و برنامه های 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و اتحادیه صنف تولید و صادرات 
نساجی و پوشاک برای مقابله با عرضه کالای قاچاق، اظهار داشت: 
از اول مهرماه، برخورد با برندهای محرز قاچاق که از ابتدا مجوز 
فعالیت نداشتند، در دستورکار قرار خواهد گرفت. همچنین 
واحدهایی که برای دریافت شناسه کالا تاکنون اقدامی نکرده اند 
نیز مشمول این برخوردها می شوند. نایب رئیس اتحادیه صنف 
تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران با بیان اینکه اتحادیه به 
طور جدی موافق طرح شناسه کالا است و از آن حمایت می کند، 
گفت: به دلیل آنکه شناسایی کالای قاچاق از طریق این طرح به 
راحتی صورت خواهد گرفت. از آنجا که مراجع قضایی می توانند 
به وسیله استعلام از سامانه شناسه کالا، جرائم صورت گرفته 
را بررسی  کنند، تمامی تولیدکنندگان باید هرچه سریع تر 
نسبت به شناسه دار نمودن اجناس خود اقدام کنند. او با اشاره 
به راهکارهای جلوگیری از ورود پوشاک قاچاق به زنجیره این 
صنعت، افزود: طرح شناسه کالا، صندوق های فروشگاهی و کد 
رهگیری، ساختاری را فراهم می کند تا در آینده امکان جلوگیری 

از ورود پوشاک قاچاق تا حد زیادی فراهم شود.

رویکـــرد

»آرمان ملی« گزارش می کند: 

اصلاح يـارانــه؛ 
 حـذف سهميــه بنزيــن 

يا راه های ديگــر... 


